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في  تكافؤ القياس بين الجنسين لمقياس جودة الحياة الأكاديمية لدى طلبة الجامعة
 ضوء نظرية الاستجابة للمفردة
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 ملخص البحث:
افتراضات  من  التحقق  إلى  البحث   من المستمدة للبيانات  للمفردة الاستجابة نظرية  يهدف 

الحياة الطلاب  استجابات  جودة  مقياس  وجود    على  من  التحقق  البحث  استهدف  كما  الأكاديمية، 
في   فارقة وظيفة ذات  مفردات  الجنسين  الفرعيةبين  الحياة  لمقياس لالعوامل  في   الأكاديمية  جودة 

فارقة بين الجنسين في   وظيفة ذات  التمييز، بالإضافة إلى التحقق من وجود مفردات  ضوء بارامترات 
الحياة جودة  لمقياس  الفرعية  المعلومات.   الأكاديمية  العوامل  دالة  ضوء  هذه  في  من  وللتحقق 

( بتوليد  الباحثة  قامت  الأكاديمية،  52الأهداف  الحياة  جودة  لقياس  مفردة  عينه  (  على  وتطبيقها 
( بلغت  البكالوريوس  مرحلة  طلبة  من  وطالبة،  428عشوائية  طالباً  صدق (  من  التحقق  تم  كما 

المقياس وتحليل مفرداته وفق نموذج الاستجابات المتدرجة، وتم التحقق من ثباته. كما تمت مقارنة  
لدى  العاملي  التحليل  من  المستخرجة  السبعة  العوامل  من  عامل  كل  لمفردات  المعلوماتية  الدالة 

( مفردة ناتجة  32مجموعتي الذكور والإناث كل على حدة والمجموعتين معا، وخلصت إلى وجود )
 من تكافؤ القياس بين مجموعتي الذكور والإناث. 

المفتاحية الأكاديمية   جودة  :الكلمات  القياس    –الحياة  المتدرجة    –تكافؤ  الاستجابة   –نموذج 
 نظرية الاستجابة للمفردة. 
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response theory 
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Abstract 

The research aims to verify the assumptions of the item response theory for 

data derived from students' responses to the Academic Quality of Life scale. 

The research also aimed to verify the existence of items with a differential 

function between the sexes in the sub-factors of the Academic Quality of 

Life scale in light of the discrimination parameters, in addition to verifying 

the existence of items with a differential function between the sexes in the 

sub-factors of the Academic Quality of Life scale in light of the information 

function. To verify these objectives, the research generated (52) items to 

measure the academic quality of life, And applied to a random sample of 

undergraduate students amounting to (428) male and female students the 

validity of the scale was verified and its items were analyzed according to 

the graded response model, and its stability was verified. Then compared 

the information function of the items of each of the seven factors extracted 

from the factor analysis for the male and female groups separately and the 

two groups together, and concluded that there were (32) items resulting 

from the equivalence of measurement between the male and female groups. 

Key words: Quality of academic life, Measurement equivalence, the graded 

response model, Item response theory. 
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